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L’ANC presenta
el recorregut, que
anirà de l’avinguda
Paral·lel fins a
l’estació de França

Reunió de les
delegacions
catalana i espanyola
a partir de les deu
a La Moncloa

Diada centrada
a Barcelona
sense
inscripcions

El diàleg es
reprèn avui
amb preacords
sobre la taulaNacional

Si no hi ha un inesperat gir
de guió a última hora, Lau-
ra Borràs està vivint les úl-
times hores com a presi-
denta del Parlament, com
a mínim durant un temps.
La confirmació ahir al mig-
dia de l’obertura de judici
oral contra ella per part del
Tribunal Superior de Jus-
tícia de Catalunya –decisió
ferma contra la qual ja no
pot recórrer–, acusada
dels delictes de prevarica-
ció i falsedat documental
per un presumpte trosse-
jament en l’adjudicació de
contractes quan estava al
capdavant de la Institució
de les Lletres Catalanes,
desencadenarà l’adeu, si
més no temporal, de la se-
gona autoritat del país,
després que els grups par-
lamentaris d’ERC, la CUP i
el PSC deixessin clar a la
tarda que votaran per la
suspensió de les seves fun-
cions com a diputada, i per
tant també com presiden-
ta. I això passarà ja demà
al migdia, en la mesa extra-
ordinària que el reglament
obliga a tenir en aquests
casos, que ella mateixa va
convocar mentre tot just
se n’estava desenvolupant
una altra d’ordinària i es
va conèixer la notícia. En
aquell moment, de fet, en-
cara no havia rebut cap no-
tificació oficial del TSJC,
però fonts de la defensa
confirmaven al vespre que
ja la tenien.

Junts per Catalunya va
convocar a la tarda una
executiva d’urgència per
analitzar la situació, i en
un breu comunicat a últi-
ma hora tornava a donar

suport “sense fissures” a
Borràs en vista del “law-
fare i la persecució políti-
ca” a què es veu sotmesa, i
instava les altres forces in-
dependentistes a “no cau-
re en el parany de l’Estat”,
que els vol “dividits i en-
frontats”. Hores abans, pe-
rò, les altres formacions
que integren la majoria a
la mesa, incloses ERC i la
CUP, ja havien avançat la
voluntat d’aplicar l’article
25.4 a Borràs, fet que vol
dir que està sentenciada
en el càrrec, ja que l’òrgan
és sobirà per prendre una
decisió i ja van deixar clar
que no la demoraran de-
manant –com també els
facultaria l’article– un dic-
tamen a la comissió de l’Es-
tatut del Diputat sobre si
es tracta realment d’un cas
de corrupció. “Si els dubtes
són sobre la naturalesa
dels fets, nosaltres no en
tenim”, tancava la porta-
veu d’ERC, Marta Vilalta.
“No en tenim cap dubte”,
deia també la diputada cu-
paire Laia Estrada.

Com es materialitza ara
la marxa anunciada de
Borràs, això sí, encara de-
pèn en part d’ella mateixa.
Els socialistes, en aquest
sentit –com també havien
fet abans els comuns–, li
van reclamar en públic, i
abans per mitjà d’una tru-
cada del cap de l’oposició,
Salvador Illa, que faci un
pas més del que exigeix
el reglament i renunciï al
càrrec de presidenta –no a
l’escó, per mantenir la pos-
sibilitat de ser restituïda
si se l’absol en el judici– a fi
que se’n pugui triar una al-
tra en el ple, i la interinitat
es redueixi al mínim. Tam-
bé el PP li va exigir la di-

missió, i Vox i Cs van de-
manar que la suspenguin
de manera immediata i es
convoqui ple per triar nou
president.

Suspensió i no dimissió
Els altres partits indepen-
dentistes, en canvi, van ser
més curosos. La CUP va
exigir a Borràs que “s’apar-
ti” fins que la seva situació
judicial quedi resolta, i va
instar Junts i ERC “que es
posin d’acord per substi-

tuir-la” mentre duri el pro-
cés, ja que és a ells “a qui els
pertoca”. Els republicans,
com en les últimes setma-
nes, li van continuar dema-
nant això mateix: que sigui
ella qui decideixi fer un
“pas al costat” abans que
la suspenguin i demani
l’aplicació de l’article 25.2.
Això sí, paradoxalment en
aquest cas la situació es po-
dria allargar, ja que llavors
sí que seria preceptiu un
dictamen de la comissió de

l’Estatut del Diputat, previ
a la resolució de la mesa. I
això podria demorar la sus-
pensió de Borràs fins al se-
tembre, ja que el període de
sessions acaba oficialment
diumenge i l’agost és tradi-
cionalment inhàbil. De fet,
com a mínim durant la pri-
mera quinzena, només es
pot reunir la Diputació
Permanent, una mena de
ple provisional, però en cap
cas una comissió parla-
mentària, que s’hauria de

forçar en la segona.
De tota manera, Borràs

ha repetit en les últimes
setmanes que no pensa di-
mitir, i tot just va deixar
clar en les darreres decla-
racions divendres passat
que, si finalment ha de ser
suspesa, en cap cas això
voldria dir que deixa el càr-
rec. El que ara sembla més
probable, doncs, és que de-
mà al migdia sigui suspesa
per la mesa, i en aquest cas
el següent pas que caldrà
dirimir és qui i com assu-
meix provisionalment les
funcions de la presidència.
ERC va reiterar ahir, en
aquest sentit, que vol com-
plir els acords de coalició,
que deixen clar que totes
corresponen a Junts, per
la qual cosa s’obria a par-
lar-ne i demanava als seus
socis que fessin una pro-
posta sobre les opcions

ADEU El TSJC obre judici oral a la
presidenta del Parlament, i ERC, la CUP i
el PSC la suspendran en la mesa prevista
demà si no es retira ella abans XOC
Junts li dona un suport “sense fissures” i
Vilalta els ofereix mantenir les funcions

Òscar Palau
BARCELONA

Laura Borràs, sentenci

“Primer votarem per
la suspensió, i després
caldria demanar un
dictamen per veure
quina aplicació
concreta té l’article” 
Laia Estrada
DIPUTADA DE LA CUP

“Demanem a Borràs
que demani el 25.2
i, a partir d’aquí, parlar
sobre com transitem
per aquesta situació
indesitjada” 
Marta Vilalta
PORTAVEU D’ERC

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases

“Se la suspendrà com
a diputada mentre no
hi hagi sentència, però
més enllà voldríem
que políticament
renunciés al càrrec” 
Alícia Romero
PORTAVEU DEL PSC
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Traca final
L’APUNT cessora al capdavant de Junts. Com tampoc no les va

tenir la CUP amb Artur Mas, etcètera, etcètera. Sem-
bla que Junts ja ho té coll avall. Ara es tracta de veure
qui escullen perquè assumeixi les funcions de Borràs.
La presidenta del partit ja té la campanya feta, el dia
que vinguin eleccions al Parlament, sempre que so-
brevisqui al recurrent aforisme atribuït a Andreotti.Emili Bella

Traca final en la temporada política abans de l’aturada
agostina: reunió de la taula de diàleg per desjudicialit-
zar el conflicte i obertura del judici oral a la presidenta
del Parlament, Laura Borràs. Si ERC no va tenir mira-
ments en el famós ple avortat del 30 de gener del
2018 per carregar-se les aspiracions de Carles Puigde-
mont, tampoc no en tindrà ara amb les de la seva suc-

que hi podria haver. Se-
gons l’article 40 del regla-
ment, en cas d’absència de
la presidenta, les atribu-
cions passen a la vicepresi-
dència primera, ocupada
ara per la republicana Alba
Vergés, amb la qual cosa
no hi hauria la possibilitat
que les assumís l’altra
membre de Junts a la me-
sa, Aurora Madaula, que
és en una de les secreta-
ries. Per tal que les retin-
gués Junts, doncs, caldria
que Vergés renunciés al
càrrec i el ple votés una no-
va vicepresidenta prime-
ra, fet que dependrà dels
eventuals acords a què pu-
guin arribar Junts i ERC,
que de moment no han en-
trat a parlar de la qüestió.
Si l’entesa fos ràpida, el re-
lleu es podria precipitar
aquesta mateixa setmana
en un ple extraordinari,

però, si no, Vergés agafa-
ria les funcions probable-
ment fins al setembre.

Per aclarir els molts
dubtes jurídics que es ge-
neren, la CUP és partidària
de reclamar, després de la
suspensió, un dictamen a
la comissió de l’Estatut del
Diputat per conèixer les
conseqüències exactes de
la mesura, si bé altres
grups com el PSC creuen
que això ha de correspon-
dre a un informe dels lle-
trats, que en tot cas no ser-
viria per aturar la suspen-
sió. ERC confiava entre-
tant que la seva posició no
tindrà repercussions en
l’estabilitat del govern. “No
ens ho han traslladat, es-
perem que no afecti, per-
què és una causa de cor-
rupció i el govern està ab-
solutament en contra de la
corrupció”, cloïa Vilalta. ■

ada
La mesa ordinària d’ahir va
decidir, després de la carta de
quatre grups parlamentaris
que així hi instaven la setma-
na passada, que la comissió
de l’Estatut del Diputat obri
procediment per determinar
si el diputat de Junts i mà
dreta de Borràs, Francesc de
Dalmases, va vulnerar el codi
de conducta de la cambra,
arran de les informacions pe-
riodístiques que l’acusen
d’haver intimidat una perio-
dista de TV3. En paral·lel, de
fet, s’espera que ja aquest di-
vendres la Corporació Cata-
lana de Mitjans Audiovisuals
(CCMA) presenti en la seva
comissió les conclusions de
l’informe intern que va encar-
regar per aclarir els fets, cosa
que podria determinar la po-
sició dels grups. Si acabat el
procediment la mesa veiés
que s’ha produït una “infrac-
ció”, podria sancionar Dalma-
ses amb una amonestació
pública i/o multes que van
dels 600 als 12.000 euros.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

El cas Dalmases
s’estudiarà en
comissió

La presidenta del
Parlament, Laura
Borràs, a l’inici de la
mesa ordinària d’ahir,
durant la qual coneixia
que se li ha obert judici
oral al TSJC ■ ACN

La mesa del Parlament va
aprovar ahir la possibilitat
que se celebrin comissions
híbrides, és a dir, amb l’as-
sistència presencial d’al-
guns diputats i telemàtica
d’altres. La decisió arriba
després que el diputat i
exconseller a l’exili Lluís
Puig demanés fa uns dies
intervenir en l’última ses-
sió de la comissió d’Afers
Institucionals, i aleshores
el seu president, el diputat
socialista Jordi Terrades,
ho rebutgés i traslladés la
decisió final a la mesa, ja
que va considerar que no
era competent per diri-
mir-ho. La mesa va encar-
regar aleshores un infor-
me jurídic, que, segons in-
dicaven ahir fonts parla-
mentàries, “no recomana”
que hi hagi intervencions
telemàtiques, però alhora
obre la porta que es puguin
normativitzar incloent-ho
explícitament en una mo-

dificació del reglament.
Els dos membres del PSC
a la mesa hi van votar en
contra atenint-se al pri-
mer argument, mentre
que els dos d’ERC es van
abstenir atenint-se al se-
gon. “Per buscar totes les
garanties i garantir els
drets de Lluís Puig sem-
pre, apostem per una re-
forma del reglament”,

confirmava la portaveu
del grup, Marta Vilalta. La
mesura es va aprovar així
gràcies als dos vots de
Junts i el de la CUP.

Puig s’empara en els ar-
ticles 4 i 5 del reglament per
argumentar que s’ha de
facilitar la seva participació
i s’han de “garantir” els
seus drets com a diputat.
En època de restriccions

per la covid, de fet, la mesa
va establir que les comis-
sions ja poguessin ser en
format híbrid, fet que va
permetre a Puig participar
en la mateixa CAI. Fora del
període de restriccions, pe-
rò, fins ara només interve-
nien telemàticament en les
comissions els comparei-
xents, però no els diputats.

La decisió d’ERC de no
donar-hi suport causaria
malestar en cercles pro-
pers a Junts. L’exconseller
Josep Rull ho qualificava
d’“inaudit” a Twitter, i el
president a l’exili Carles
Puigdemont encara era
més dur i aprofitava per
carregar contra la taula de
diàleg: “Mentre es blan-
queja el govern espanyol
als ulls internacionals, sen-
se cap avenç polític sinó
ben al contrari, es carre-
guen els drets d’un exiliat
que fa gairebé cinc anys
que manté la posició. Ves
que el problema no sigui
aquest. Tot el suport a
Lluís Puig”, piulava. ■

La mesa faculta Puig per
intervenir telemàticament
en les comissions
a La mesura s’aprova amb l’abstenció d’ERC, que defensa que s’inclogui en
una reforma del reglament a Dures crítiques de Puigdemont als republicans

Ò. Palau
BARCELONA

El conseller a l’exili i diputat de Junts Lluís Puig, en una intervenció telemàtica en època de la covid ■ EL PUNT AVUI

Tot i que al matí s’havia con-
vocat mesa ampliada, a la
qual s’afegeix un membre
de cada grup, per tractar la
qüestió de les llicències per
edat dels treballadors del
Parlament, al final es va sus-
pendre per falta de quòrum i
es va traslladar a demà a dos
quarts de deu del matí, abans
de la comissió d’Afers Institu-
cionals en què també es trac-
tarà, en la data màxima que
s’havien donat per resoldre-
ho després de diverses pròr-

rogues. Tot i que la cambra ja
va suprimir les llicències
–que permeten cobrar els úl-
tims anys abans de la jubila-
ció sense anar a la feina– i
per tant no se’n concediran
de noves, cal veure què passa
amb els que ja en gaudeixen o
bé ho havien sol·licitat però
no ho tenien concedit encara.
Fonts parlamentàries indica-
ven ahir que la negociació
amb els treballadors ja es do-
na per tancada, i demà es no-
tificarà l’acord final als grups.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les llicències per edat, demà
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La reunió de la taula de
diàleg i negociació entre
els governs català i espa-
nyol que havia de tenir lloc
“a principis d’any” es farà
finalment avui a La Mon-
cloa, després d’una traves-
sia pel desert de deu mesos
des de l’última trobada. El
setembre de l’any passat
les parts es van compro-
metre a avançar sense
pausa però sense terminis
i a veure’s novament quan
hi hagués acords apamats.
La Generalitat i La Mon-
cloa van confirmar ahir
que hi ha “preacords” so-
bre la taula per retornar al
camí de la política l’allau
de causes dels tribunals.

Aparcades l’amnistia i
l’autodeterminació per a
més endavant, s’espera
que la reunió d’avui abordi
la desjudicialització del
conflicte, però no es des-
carta que s’hi incloguin
qüestions com el blindat-
ge de la llengua. No en va,
per part catalana hi parti-
ciparà la consellera de Cul-
tura, Natàlia Garriga. En
qualsevol cas, el govern es-
pera que sigui la trobada
en què es comencin a veu-
re els “resultats tangibles”
que va reclamar el presi-
dent, Pere Aragonès, en el
discurs de Sant Esteve i el
15 de juliol a Madrid.

Per part de la Generali-
tat, es desplacen a Madrid
la consellera de la Presi-
dència, Laura Vilagrà, i el
conseller d’Empresa i Tre-
ball, Roger Torrent, que ja
van participar en la troba-
da de l’any passat, i s’hi in-
corpora, a més de Garriga,
el titular d’Interior, l’exdi-
rigent del PSC Joan Ignasi
Elena. ERC situarà,
doncs, cara a cara amb la
delegació espanyola una
altra víctima de la repres-
sió, a part de Torrent, ja
que Garriga és investigada
pel referèndum de l’1-O. El
president Aragonès ha fet
ús de la seva prerrogativa
per designar personal-
ment Elena en el seu lloc i
Garriga com a convidada,
en lloc de buscar un acord

de govern, en el benentès
que Junts dona per morta i
enterrada la taula.

Presidents fora d’escena
La delegació espanyola, al
seu torn, repetirà l’alinea-
ció de la cita prèvia del 15
de setembre del 2021, a ex-
cepció de Pedro Sánchez,
que ara fa un pas al costat
coordinat amb Aragonès i
tots dos surten de l’escena.
La delegació estarà encap-
çalada pel ministre de la
Presidència, Relacions
amb les Corts i Memòria
Democràtica, Félix Bola-
ños, i estarà integrada per
la vicepresidenta segona i
ministra de Treball, Yolan-
da Díaz; la ministra de Polí-
tica Territorial i portaveu,

Isabel Rodríguez, i el mi-
nistre de Cultura i Esports,
l’ex primer secretari del
PSC Miquel Iceta.

Diferència subtil al text
La Generalitat i La Mon-
cloa van enviar un comu-
nicat similar per informar
de l’hora de la reunió, les
deu del matí, amb una di-
ferència subtil. El català
refereix que el motiu de la
trobada és “per abordar el
conflicte polític”, mentre
que l’espanyol és més
asèptic i no en diu ni això.
Com és habitual, les rodes
de premsa posteriors es fa-
ran per separat. El minis-
tre Bolaños serà qui posa-
rà veu al govern espanyol
des de La Moncloa, i Vila-

grà serà la veu catalana
que n’oferirà el balanç des
de la delegació de la Gene-
ralitat a Madrid, el Centre
Cultural Blanquerna, al
cèntric carrer Alcalá.

Desjudicialització, ara
Com que l’amnistia no és
la solució que s’acordarà
avui, la incògnita és quina
serà la contraoferta avala-
da per la part espanyola
que desbrossi causes com
la del jutjat d’instrucció
número 13 de Barcelona o
la dels síndics de l’1-O i que
aplani el retorn dels exi-
liats. En aquest sentit, la
reforma del Codi Penal per
reescriure-hi o abolir-hi el
delicte de sedició (article
544) ha tornat a revifar

com a antídot. “Valorem
que ens puguem acostar al
que estableixen altres pa-
ïsos europeus però som
conscients de les dificul-
tats amb les majories par-
lamentàries actuals”, es
va limitar a dir ahir la mi-
nistra portaveu. “Posar fi a
la criminalització i la re-
pressió és imprescindible
per avançar en el procés
de negociació”, va dir Ara-
gonès el 15 de juliol en sor-
tir de La Moncloa. Els re-
publicans no creuen que
l’obertura del judici oral a
la presidenta del Parla-
ment, Laura Borràs, hagi
d’alterar la reunió, ja que
circumscriuen el cas a un
eventual fraccionament
de contractes, no pas a

una persecució política
equiparable a la repressió
desencadenada arran de
la tardor del 2017.

Secretisme per convocar
Els presidents Aragonès i
Sánchez van acordar el 15
de juliol a Madrid que la
taula es reactivaria l’últi-
ma setmana de juliol, des-
prés que la Generalitat
congelés les relacions amb
l’Estat per l’escàndol de
l’espionatge polític del Ca-
talangate. Ras i curt: la
part espanyola espiava la
catalana. Superat aquest
escull –Aragonès ja no re-
clama públicament el cap
de la ministra de Defensa,
Margarita Robles, i el pre-
sident Sánchez es presen-
ta també com a espiat–, la
confirmació de la data de
la reunió no va arribar fins
ahir a les quatre de la tar-
da. Al migdia, la portaveu
del govern, Patrícia Plaja,

encara es va resistir a con-
firmar-la, amb l’argument
que encara s’estaven aca-
bant d’ultimar els pre-
acords. I el mateix feia a La
Moncloa la ministra porta-
veu, Isabel Rodríguez. Es
dona la circumstància que
les dues parts s’han impo-
sat tant de secretisme que
es va fer el pas d’informar
del dia i l’hora de la cita
amb només divuit hores
d’antelació, tot i que a mig
matí començava a ser un
secret de domini públic.

La taula és el preu que
ERC va posar al PSOE pel
pacte d’investidura de
Sánchez i la reunió inau-
gural va tenir lloc el 26 de
febrer del 2020 a Madrid i
va ser encapçalada a La
Moncloa per Sánchez com
a amfitrió i pel president
Quim Torra. Després de
presentar el sostre de des-
pesa –198.221 milions, un
1% més– com a pas previ a
l’elaboració del pressupost
estatal del 2023 i de con-
sensuar dues dècimes més
de marge de dèficit amb la
Generalitat –del 0,3% en
lloc del 0,1%–, la ministra
d’Hisenda, María Jesús
Montero, vinculava la cita
de la taula de diàleg d’avui
amb la bona predisposició
que veu en ERC per votar
els comptes al Congrés. ■

E. Bella / D. Portabella
BARCELONA / MADRID

a La taula de diàleg entra a desjudicialitzar deu mesos després de l’última cita a Vilagrà lidera la
delegació davant Bolaños, Díaz, Rodríguez i Iceta a Montero confia en ERC per al pressupost del 2023

El diàleg es reprèn avui amb
preacords sobre la taula

El president Aragonès i la consellera Vilagrà arribant a la reunió setmanal del Consell de Govern ■ ENRIC FONTCUBERTA / EFE

“Valorem que [en la
sedició] ens puguem
acostar als altres
països europeus”
Isabel Rodríguez
MINISTRA PORTAVEU

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase
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Si la mobilització de l’On-
ze de Setembre del 2021
era la de la “represa” des-
prés del sotrac de la pan-
dèmia –amb un èxit que va
superar les expectatives–,
la d’enguany s’ha plantejat
com la del “desvetllament”
de l’independentisme un
cop reconegut que hi ha
la sensació d’haver “tocat
fons”, explicava ahir la
presidenta de l’Assemblea
Nacional Catalana (ANC),
Dolors Feliu. Malgrat ha-
ver-hi una nova direcció a
l’entitat, en col·laboració
amb Òmnium i l’Associa-

ció de Municipis per la In-
dependència (AMI), s’ha
optat per repetir el format
de manifestació en movi-
ment concentrada a Bar-
celona, sense performan-
ces ni el caràcter festiu
d’altres ocasions, en un re-
corregut que començarà a
l’avinguda del Paral·lel de
Barcelona, a tocar de la
plaça de les Drassanes, i
s’acabarà a l’avinguda del
Marquès de l’Argentera,
on hi ha l’estació de Fran-
ça i on s’ubicarà l’escenari
dels parlaments.

S’abandona la necessi-
tat de preinscriure’s en un
tram concret, amb la vo-
luntat de captar el màxim

de gent. Això sí, al llarg
de l’avinguda Paral·lel, i
abans de l’inici de la marxa
a l’hora simbòlica de les
17.14 hores, s’habilitaran
deu punts de trobada per-
què la gent s’hi pugui dis-
tribuir per comarques
provinents de les diverses
territorials. Els organitza-
dors són optimistes i espe-
ren ser-ne molts més que
els 400.000 que van comp-
tabilitzar l’any passat.

Cinc anys després de les
mobilitzacions prèvies al
referèndum, Feliu va fer
una crida a la participació
per “treure de dins totes
les nostres ganes de lli-
bertat”, amb la voluntat de
fer “la independència de
veritat i no deixar-ho en
una quimera”, malgrat les
4.200 persones represa-
liades, l’espionatge del Ca-
talangate, l’espoli fiscal, la
no execució dels acords
dels pressupostos, la judi-
cialització i que hagin de-
clarat inconstitucionals la
llei de pobresa energètica,
la d’emergència climàtica i
les iniciatives en habitat-
ge. La coordinadora de
mobilització de l’ANC, Es-
ther Güell, va admetre
que la gent està “desmobi-
litzada i desmotivada” no
amb l’independentisme,
sinó amb les eleccions i
la situació política. Feliu
va apel·lar a sortir al car-
rer, perquè “quan som
molts hem fet canviar les
coses”, recordant que el
2012 van aconseguir que
Artur Mas convoqués elec-
cions després de demanar
el pacte fiscal; el 2014, que
es fes la consulta del 9-N, i
el 2015, que es constituís
Junts pel Sí.

Per la seva banda, la
representant de la junta
d’Òmnium Montserrat
Ortiz va reclamar que, en
vista del context de re-
pressió, calia la mobilitza-
ció per “obrir un nou cicle
polític per exercir l’auto-
determinació” i fer possi-
ble la república catalana.
El president de l’AMI, Jor-
di Gaseni, va reclamar om-
plir els carrers de la capital
catalana per no caure en el
parany de la desmobilitza-
ció i la divisió que fomenta
l’Estat espanyol. ■

Diada centrada a Barcelona
i sense inscripcions prèvies
a L’ANC presenta el recorregut, que anirà de l’avinguda Paral·lel fins a l’estació de França, i reemplaça el to festiu pel
reivindicatiu per “canviar les coses” a Hi preveuen més participants, perquè la gent “es comença a despertar”

Jordi Alemany
BARCELONA

Recorregut de l’Onze de SetembreRecorregut de l’Onze de Setembre

Es tractarà d’una marxa en 
moviment que anirà des de 
l’avinguda Paral·lel fins a 
l’avinguda del Marquès de 
l’Argentera, davant de 
l’estació de França, on 
estarà localitzat l’escenari.
Començarà a les 17.14 
hores -es distribuirà la gent 
en 10 trams.
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“Ja no volem fer
coses boniques i
espectacles, el que
volem és fer coses
eficients, que
provoquin canvis”

“Esperem ser molts
més que l’any passat i
això és el que estem
rebent del territori”
Esther Güell
COORDINADORA DE MOBILITZACIÓ DE
L’ANC

“Serà un recorregut
emblemàtic. Passarem
per Colom i Capitania,
tot un símbol del
colonialisme”
Dolors Feliu
PRESIDENTA DE L’ANC

“Apel·lem a la
consciència que
volem i necessitem la
independència [...].
Quan som molts hem
fet canviar les coses”

“Tornem a demostrar
al món que Catalunya
es mobilitza i que
Barcelona torna a ser la
capital de la llibertat”
Montse Ortiz
MEMBRE DE LA JUNTA D’ÒMNIUM
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Les frases

“L’Estat espanyol
té molt clar on ens
vol fer mal, en la
desmobilització i
la divisió”
Jordi Gaseni
PRESIDENT DE L’AMI

L’escenari per fer la presenta-
ció del recorregut de la Diada,
al fossar de les Moreres, ja es-
tava carregat de simbolisme,
el de la “lluita contínua”, com
va explicar la presidenta de
l’ANC, Dolors Feliu, en la línia
que ja va expressar fa uns dies
quan van donar a conèixer el
lema Tornem-hi per vèncer.
Independència, imprès en les
samarretes negres. Un simbo-
lisme que ahir es va mantenir
a l’hora d’explicar la tria del re-
corregut, que passarà pel pas-
seig de Josep Carner, el pas-
seig de Colom, el Moll de la

Fusta, el passeig d’Isabel II, el
Pla de Palau i molts espais i
monuments, com el de Colom
i el de la Capitania General,
que representen “tot un colo-
nialisme que ha fet servir Es-
panya durant tants de segles i
que volem denunciar”, comen-
tava Feliu.

Gran part del recorregut
es farà en dos vials separats i
en paral·lel per esquivar ele-
ments arquitectònics i de
mobiliari urbà, però la inten-
ció és que, amb una gran mo-
bilització i fent onejar les es-
telades, la imatge sigui la

d’una única marxa. La zona
de capacitats diverses s’ubi-
carà prop de l’escenari i hi
haurà tres punts lila per aten-
dre i informar sobre violències
masclistes i LGTBI-fòbiques.

L’ANC va avançar que, de
cara a la commemoració del
referèndum de l’1-O del 2017,
la intenció és que s’organitzin
actes simbòlics al matí en
moltes localitats, amb la re-
collida d’urnes que s’ha en-
carregat a les assemblees
territorials per acabar en un
acte central a Barcelona en el
qual estan treballant.
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Ruta simbòlica contra el colonialisme espanyol
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La farmacèutica biotecno-
lògica catalana Hipra con-
fia formar part de la cam-
panya de vacunació con-
tra la covid a partir de la
tardor. El vaccí, però, ha
de ser autoritzat abans
per l’Agència Europea del
Medicament (EMA). La
companyia no espera que
l’autorització arribi
aquest mes, però tot i així
creu que la vacuna ja es po-
drà usar en la campanya
de reforç que començarà a
mitjan setembre. “És per-
fectament adequada per a
la necessitat que tenim
avui i que tindrem a la tar-
dor, però anem provant di-
ferents prototips”, va as-
segurar ahir en roda de
premsa Èlia Torroella, di-
rectora de R+D i Registres
de la companyia. També
va assenyalar que en
aquestes dates iniciaran
els assajos per mesurar
l’eficàcia del seu sèrum
com a reforç en menors de
16 anys.

La farmacèutica espe-
rava l’aprovació del vaccí
al maig o al juny. “Tant de
bo pogués donar una data
d’autorització, però estem
cada dia més a prop”, va
afirmar Torroella, que hi
va afegir que “res ens fa
pensar que no formi part
del calendari a la tardor”.
En aquest sentit, va expli-
car també que estan treba-
llant en un acord de com-
pra centralitzada a la Unió
Europea i, sense donar-ne
detalls, va concloure que el
procés està “molt avan-
çat”. Tampoc va concretar
de quantes dosis es tracta-
ria, però va insistir que Hi-
pra té una capacitat de
producció “enorme” i que
ja han produït més de 100
milions de dosis de la subs-
tància activa. “Hem com-
prat també la resta de ma-
terials necessaris per asse-
gurar-nos que tindrem su-
ficient estoc”, hi va afegir.
Pel que fa al preu, va dir
que serà “molt més econò-
mic” que el de les vacunes
de RNA. Torroella també
va remarcar que els estu-

dis realitzats fins ara de-
mostren una alta efectivi-
tat contra les noves va-
riants de la covid-19 i va
insistir que el vaccí que te-
nen a punt té una alta ca-
pacitat per adaptar-se. De
fet, va dir que ja estan pro-

vant nous prototips en
animals i que en breu co-
mençaran un assaig en
nens i adolescents de la va-
cuna amb uns 3.000 parti-
cipants.

Aquesta és “una vacuna
amb una tecnologia cone-

guda, la mateixa que usem
en la del meningococ per
als nens”, ja que és la que
s’ha demostrat més efecti-
va contra el virus”. La se-
cretària de la Societat Es-
panyola d’Immunologia,
Carmen Cámara, va expli-
car durant l’acte que “el fu-
tur de la vacunació antico-
vid es basa en una vacuna
que serveixi per bloquejar
tots els coronavirus i, en
aquest sentit, la d’Hipra
podria ser un prototip per-
què, en combinar va-
riants, atorga una respos-
ta immunitària molt més
àmplia davant la malal-
tia. ■

Hipra compta que la seva
vacuna ja es farà servir en
la campanya de la tardor

B. Pareja
MADRID

a La farmacèutica espera l’autorització de l’EMA en els pròxims mesos i lloa la
“versatilitat” del vaccí a Està treballant en nous prototips amb vista al 2023
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La xifra

100
milions de dosis ja han estat
produïdes per la farmacèutica
catalana Hipra.

“L’acord de compra
a Europa està en fases
molt avançades de
negociació”
Elia Torroella
DIRECTORA DE R+D I REGISTRES DE LA
COMPANYIA

La vacuna d’Hipra està for-
mada per dues proteïnes es-
tructuralment similars com-
binades, una corresponent a
la variant alfa i una altra a la
variant beta. En unir-se for-
men una estructura única
anomenada dímer. Aquesta
té un adjuvant que incremen-
ta la resposta. Tal com expli-
quen des d’Hipra, un dels

Les instal·lacions de la farmacèutica Hipra, al poble gironí d’Amer ■ ACN

seus avantatges és la possibi-
litat d’adaptar-la a qualsevol
variant. D’acord amb les últi-
mes dades que va publicar la
biotecnològica, el fàrmac ha
demostrat una bona resposta
d’anticossos neutralitzants
també enfront d’òmicron
BA.2 i BA4/BA.5, causant
dels contagis recents regis-
trats entre la població. Uns

altres dels seus punts forts
són que “amplia el ventall de
protecció” en estar basada
en una plataforma diferent
de l’ARNm que usen Pfizer i
Moderna, que crea una pro-
tecció que a més és més du-
radora, que millora la logísti-
ca en poder emmagatzemar-
se en nevera, i que té una me-
nor reactogenicitat.
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Una vacuna per combatre les diferents variants

La delegació del govern de
la Generalitat a la vegueria
del Penedès ha impulsat
un total de 195 accions
per a la reactivació econò-
mica i social del Penedès
durant el primer any de la
legislatura. Són accions
vinculades a un paquet de
20 objectius entre els
quals destaca la imple-
mentació de la transició
energètica, la promoció de
polítiques públiques d’ac-
cés a l’habitatge, o l’impuls
de la mobilitat col·lectiva,
connectada i descarbonit-
zada. Així ho va explicar
ahir el delegat del govern,
David Alquézar, en l’acte
de presentació del nou di-
rector territorial d’Educa-
ció del Penedès, Josep Ma-
ria Colomé. Precisament,
amb aquest nomenament
la Generalitat comença a
concretar el desplega-
ment dels serveis territo-
rials a la vegueria del Pene-
dès. Aquest era el compro-
mís d’Alquézar per al pri-

mer any de la legislatura,
juntament amb el desple-
gament dels serveis d’Ac-
ció Climàtica, Alimentació
i Agenda Rural, Drets So-
cials i Vicepresidència, Po-
lítiques Digitals i Territori.
Aquesta notícia arriba just
després que ja hi hagi llum
verd per a la creació de la
regió sanitària del Pene-
dès, els serveis territorials
de la qual es desplegaran
durant el 2023.

Alquézar va destacar
ahir el bon funcionament
dels consells de direcció de
la delegació, mitjançant els
quals el delegat de la vegue-
ria vol generar dinàmiques
internes que cohesionin
aquest territori format per
l’Alt Penedès i el Baix Pe-
nedès, el Garraf i l’Anoia.

Durant el primer any,
David Alquézar ha regis-
trat un total de 85 visites a
municipis i consells co-
marcals de la vegueria amb
l’objectiu de contribuir a la
generació de sinergies
amb el territori i generar
fluxos a favor del territo-
ri. ■

Impulsen 195
accions per a
la reactivació
del Penedès

Cati Morell / Taempus
VILANOVA I LA GELTRÚ

a La delegació del govern promou 20
objectius econòmics i desplega els
serveis d’Educació

David Alquézar durant la presentació ahir a la Masia d’en
Cabanyes, a Vilanova i la Geltrú ■ C.M. / TAEMPUS
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